

学校编码: 10384

分类号\_\_\_\_\_密级\_\_\_\_\_

学 号: 20520120153490

UDC\_\_\_\_\_

厦 门 大 学

理 学 博 士 学 位 论 文

智能微凝胶催化体系的构建与性能研究

Synthesis and Performance of Responsive Catalytic Microgels

吴清实

指导教师姓名: 吴伟泰 教授

专业名称: 高分子化学与物理

论文提交日期: 2017年4月

论文答辩时间: 2017年5月

学位授予日期: 2017年6月

答辩委员会主席: \_\_\_\_\_

评 阅 人: \_\_\_\_\_

2017年4月

---

**Synthesis and Performance of Responsive Catalytic  
Microgels**

By

Qingshi Wu

Supervised By

Prof. Weitai Wu

Department of Chemistry

Xiamen University

April, 2017

## 厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范（试行）》。

另外，该学位论文为（ ）课题（组）的研究成果，获得（ ）课题（组）经费或实验室的资助，在（ ）实验室完成。（请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。）

声明人（签名）：

年 月 日

## 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

---

## 目录

<b>摘要</b> .....	I
<b>Abstract</b> .....	III
<b>第一章 绪论</b> .....	1
1.1 高分子凝胶简介.....	1
1.1.1 高分子凝胶.....	1
1.1.2 刺激响应性高分子凝胶.....	4
1.1.3 高分子微凝胶.....	10
1.1.4 高分子凝胶的应用.....	12
1.2 智能微凝胶催化体系的概述.....	15
1.2.1 智能微凝胶催化体系的研究意义.....	15
1.2.2 智能微凝胶催化体系的研究进展.....	16
1.3 本文的研究意义及内容.....	45
参考文献.....	47
<b>第二章 聚苯硼酸微凝胶的仿生合成及葡萄糖响应性研究</b> .....	56
2.1 引言.....	56
2.2 实验部分.....	59
2.2.1 主要试剂.....	59
2.2.2 单体 pp-PTCDI 的合成.....	59
2.2.3 微凝胶 SPBA 的合成.....	60
2.2.4 葡萄糖含量测试.....	60
2.2.5 光学性质表征.....	60
2.2.6 结合常数测试.....	61
2.2.7 吸附实验.....	61
2.2.8 葡萄糖的光学检测.....	62

2.2.9 其他仪器表征.....	62
2.3 结果与讨论.....	63
2.3.1 微凝胶 SPBA 的合成.....	63
2.3.2 微凝胶的葡萄糖响应性检测.....	67
2.3.3 微凝胶的抗干扰性测试.....	70
2.3.4 微凝胶用于葡萄糖检测.....	77
2.4 本章小结.....	78
参考文献.....	80
<b>第三章 含金纳米颗粒微凝胶的合成及催化性能研究.....</b>	<b>85</b>
3.1 引言.....	85
3.2 实验部分.....	86
3.2.1 主要试剂.....	86
3.2.2 含金纳米颗粒微凝胶 Au@pPBA 的合成.....	87
3.2.3 Au@pPBA 微凝胶催化反应的动力学检测.....	88
3.2.4 循环实验.....	88
3.2.5 仪器表征.....	88
3.3 结果与讨论.....	89
3.3.1 Au@pPBA 微凝胶的合成.....	89
3.3.2 Au@pPBA 微凝胶的葡萄糖响应性体积相转变.....	91
3.3.3 Au@pPBA 微凝胶的催化性能.....	93
3.4 本章小结.....	97
参考文献.....	99
<b>第四章 含铜微凝胶的合成及催化性能研究.....</b>	<b>103</b>
4.1 引言.....	103
4.2 实验部分.....	104
4.2.1 主要试剂.....	104
4.2.2 羧甲基壳聚糖 (O-CMC) 的合成.....	105

4.2.3 O-CMC 微凝胶的合成.....	105
4.2.4 含铜微凝胶的合成.....	106
4.2.5 含铜微凝胶催化反应实验.....	106
4.2.6 N-deprotected chitosan 的合成.....	106
4.2.7 仪器表征.....	108
4.3 结果与讨论.....	109
4.3.1 羧甲基壳聚糖的合成.....	109
4.3.2 O-CMC 微凝胶的合成.....	110
4.3.3 O-CMC 微凝胶的温度响应性体积相转变.....	112
4.3.4 含铜微凝胶 CPM 的合成.....	117
4.3.5 含铜微凝胶的催化性能研究.....	119
4.4 本章小结.....	123
参考文献.....	125
<b>第五章 含钬-配体微凝胶的合成及催化性能研究.....</b>	<b>127</b>
5.1 引言.....	127
5.2 实验部分.....	128
5.2.1 主要试剂.....	128
5.2.2 乙烯基功能化膦配体的合成.....	129
5.2.3 含配体微凝胶的合成.....	129
5.2.4 含钬-配体微凝胶 PPM 的合成.....	130
5.2.5 催化反应动力学检测.....	130
5.2.6 循环实验.....	130
5.2.7 仪器表征.....	130
5.3 结果与讨论.....	131
5.3.1 含配体微凝胶的合成.....	131
5.3.2 含钬-配体微凝胶 PPM 的合成.....	134
5.3.3 含钬-配体微凝胶的催化性能研究.....	135

5.4 本章小结 .....	140
参考文献 .....	142
<b>全文总结与展望 .....</b>	<b>144</b>
全文总结 .....	144
展望 .....	145
<b>在学期间发表的文章 .....</b>	<b>147</b>
<b>致谢 .....</b>	<b>147</b>



## Table of Contents

<b>Abstract in Chinese</b> .....	I
<b>Abstract in English</b> .....	III
<b>Chapter 1 Introduction</b> .....	1
1.1 Introduction of Polymer Gels.....	1
1.1.1 Polymer Gels.....	1
1.1.2 Responsive Polymer Gels .....	4
1.1.3 Polymer Microgels.....	10
1.1.4 Application of Polymer Gels.....	12
1.2 Introduction of Smart Catalytic Microgels.....	15
1.2.1 Significance of Smart Catalytic Microgels .....	15
1.2.2 Current Research Status of Smart Catalytic Microgels.....	16
1.3 Significance of Research and Main Contents .....	45
Reference.....	47
<b>Chapter 2 Bio-Synthesis and Glucose Response of pPBA Microgels</b> .....	56
2.1 Introduction.....	56
2.2 Experiments.....	59
2.2.1 Reagents .....	59
2.2.2 Synthesis of pp-PTCDI .....	59
2.2.3 Synthesis of SPBA Microgels .....	60
2.2.4 Uptake of Glucose in the Equilibrated Microgels.....	60
2.2.5 Optical Properties Characterization .....	60
2.2.6 Determination of the Association Constant ( $K_a$ ).....	61
2.2.7 Adsorption Experiments.....	61
2.2.8 Optical Detection of Glucose .....	62

2.2.9 Other Characterization .....	62
2.3 Results and Discussion.....	63
2.3.1 Synthesis of SPBA Microgels .....	63
2.3.2 Glucose Response of Microgels.....	67
2.3.3 Anti-Interference Test of Microgels .....	70
2.3.4 Detection of Glucose.....	77
2.4 Summary .....	78
References .....	80
<b>Chapter 3 Synthesis and Catalytic Performance of Au Nanoparticles in Microgels.....</b>	<b>85</b>
3.1 Introduction .....	85
3.2 Experiments.....	86
3.2.1 Reagents .....	86
3.2.2 Synthesis of Au@pPBA Microgels.....	87
3.2.3 Catalytic Performance of Au@pPBA Microgels .....	88
3.2.4 Recycle Experiments.....	88
3.2.5 Instrument Characterization .....	88
3.3 Results and Discussion.....	89
3.3.1 Synthesis of Au@pPBA Microgels.....	89
3.3.2 Glucose Responsive Volume Phase Transition of Au@pPBA Microgels.....	91
3.3.3 Catalytic Performance of Au@pPBA Microgels .....	93
3.4 Summary .....	97
References .....	99
<b>Chapter 4 Synthesis and Catalytic Performance of Copper on Polymer Microgels.....</b>	<b>103</b>
4.1 Introduction.....	103
4.2 Experiments.....	104

4.2.1 Reagents .....	104
4.2.2 Synthesis of <i>O</i> -Carboxymethylated Chitosan .....	105
4.2.3 Synthesis of <i>O</i> -CMC Microgels.....	105
4.2.4 Synthesis of CPM Microgels .....	106
4.2.5 Catalytic Performance of CPM Microgels .....	106
4.2.6 Synthesis of <i>N</i> -deprotected Chitosan .....	106
4.2.7 Instrument Characterization .....	108
4.3 Results and Discussion.....	109
4.3.1 Synthesis of <i>O</i> -Carboxymethylated Chitosan .....	109
4.3.2 Synthesis of <i>O</i> -CMC Microgels.....	110
4.3.3 Temperature-Responsive Volume Phase Transition of <i>O</i> -CMC Microgels .	112
4.3.4 Synthesis of CPM Microgels .....	117
4.3.5 Catalytic Performance of CPM Microgels.....	119
4.4 Summary .....	123
References .....	125
<b>Chapter 5 Synthesis and Catalytic Performance of Palladium on Ligand Microgels.....</b>	<b>127</b>
5.1 Introduction.....	127
5.2 Experiments.....	128
5.2.1 Reagents .....	128
5.2.2 Synthesis of Vinyl Functional Phosphine Ligand .....	129
5.2.3 Synthesis of Ligand Microgels.....	129
5.2.4 Synthesis of Ligand Microgel Catalyst (PPM) .....	130
5.2.5 Catalytic Performance of Ligand Microgel Catalyst (PPM).....	130
5.2.6 Recycle Experiments.....	130
5.2.7 Instrument Characterization .....	130
5.3 Results and Discussion.....	131
5.3.1 Synthesis of Ligand Microgels.....	131

5.3.2 Synthesis of Ligand Microgel Catalyst (PPM) .....	134
5.3.3 Catalytic Performance of Ligand Microgel Catalyst (PPM).....	135
5.4 Summary .....	140
References .....	142
<b>Conclusions and Perspective</b> .....	144
Conclusions .....	144
Perspective .....	145
<b>Publications</b> .....	147
<b>Acknowledgements</b> .....	147

## 摘要

均相金属催化剂由于其催化活性高、选择性好，被广泛应用于有机合成和能源转化等领域，一直以来在学术界和工业界都备受关注。然而，反应后繁琐的分离纯化步骤，使其难以回收利用，限制了其在工业上的大规模应用。随着“绿色与可持续化学”概念的普及，发展高效且可重复利用的催化剂已成为当今催化研究急需突破的瓶颈之一。

高分子凝胶，一类具有三维交联网络结构、在溶剂中溶胀而不溶解的高分子材料，兼有固体和液体的性质，适合作为物质输运介质或载体，进而在催化、生物医药等方面得到广泛应用。尤其受重视的是能够对周围环境变化而自身发生体积相转变的凝胶，即刺激响应性高分子凝胶。将刺激响应性凝胶与金属催化剂结合，不仅可保持催化剂良好的催化性能，实现“准均相催化，多相分离”，还可以利用外界刺激来调控催化剂的催化性能。目前，相关研究已经取得了一些进展，但如何构建智能、高效且可重复利用的催化剂仍存在许多挑战性难题亟待解决。

本论文通过合理设计，合成新型葡萄糖响应性高分子微凝胶、温度响应性高分子微凝胶等，并研究微凝胶的刺激响应性体积相转变行为，进而从微观水平理解从识别到体积相转变、光学变化等响应的内在机制；在此基础上，本论文采用葡萄糖、温度等响应性高分子微凝胶来负载贵金属纳米颗粒、过渡金属离子等，发展了一系列新型智能微凝胶催化体系，并研究刺激响应性高分子微凝胶体积相转变调控催化性能等，探索识别、响应与催化的协同性等规律。具体研究内容包括以下四方面：

(1) 针对“聚苯硼酸微凝胶对葡萄糖的选择性较差”等挑战性问题，借鉴去辅基葡萄糖氧化酶等天然糖结合蛋白与葡萄糖结合的机制，提出利用苯硼酸基团和茚酰亚胺基团形成特定链结构，人工模拟合成出具有高选择性识别葡萄糖等特征的聚苯硼酸微凝胶。

(2) 采用聚苯硼酸微凝胶负载贵金属纳米颗粒，构建具有葡萄糖响应性的微凝胶催化体系。通过改变葡萄糖浓度来改变凝胶的亲疏水性和网孔，调控反应底物分子在凝胶中的扩散性质等，进而实现对反应速率的调控。利用不同反应底物分子的

亲-疏水性等，呈现不同的调控效果（促进反应，或抑制反应），进而提高反应的选择性，为仿酶催化提供新思路。

(3) 对壳聚糖进行羧基化等修饰，并通过京尼平交联得到具有氨基和羧基等官能团的高分子微凝胶，以实现温度响应性，进而利用微凝胶对金属离子的强吸附作用，直接从硫酸铜溶液中吸附  $\text{Cu}^{2+}$  离子，制备获得了含铜微凝胶。所得含铜微凝胶可较高效催化 Huisgen[3+2]环加成反应；利用温度响应性凝胶体积相转变还可实现对催化剂催化性能的非线性调控。

(4) 通过将膦配体乙烯基功能化来合成具有可聚合双键的膦配体单体，再与温度响应性高分子相应单体（寡聚乙二醇甲醚甲基丙烯酸酯等）共聚，制备获得含配体微凝胶，进而用于直接从醋酸钯溶液中吸附  $\text{Pd}^{2+}$  离子，获得含钯-配体微凝胶。所得含钯-配体微凝胶作为催化剂用于催化水相 Suzuki 反应时，表现出较优异的稳定性和催化活性；利用温度响应性凝胶体积相转变还可实现对催化剂催化性能的非线性调控。

**关键词：**微凝胶，刺激响应性，金属催化剂，智能催化体系，催化，调控

## Abstract

Homogeneous metallic catalysts are attracting increasing attention for application in catalysis and energy conversion, due to their high activities and reaction selections. However, the difficulty in purity and recycling restricts their more extensive applications. Enhanced environmental consciousness has promoted efficiency of the chemical reactions under benign conditions with recycling and reuse of the catalysts, a trait that has become an integral part of chemical research today.

Polymer microgels, colloids of three-dimensional crosslinked polymer networks that combine the properties of solids and fluids, are suitable for molecular transition, and thus have various applications for catalysis and biomedicines. Especially, stimuli-responsive microgels, which can respond to external stimuli and switch their properties, have attracted much attention in recent years. The introduction of the stimuli-responsive microgels into the metallic catalyst systems is a fascinating approach to intelligent catalytic system, which can display the merits of both homogeneous (high efficient catalytic activity) and heterogeneous (recyclability) catalysis in organic synthesis. Moreover, the catalytic performance of catalyst can be tuned via stimuli-responsive volume phase transition of the microgels. Despite the exciting progress, the challenge of facilitating the catalytic microgels with high catalytic activity, long-term stability, easy to separate and good regulated performance still remains.

Herein, we developed a series of glucose-responsive microgels and temperature-responsive microgels under reasonable design, studied the stimuli-responsive conformational/volume phase transition behavior, and thus understood the internal mechanism of the recognition and stimuli-responsive properties of microgels. From that, a series of responsive catalytic microgels were fabricated through the combination of stimuli-responsive microgels and catalytic metal nanoparticles/ions. The catalytic performance of catalyst tuned via stimuli-responsive volume phase transition of the

microgels was studied and thus the synergistic effect of recognition, response and catalysis was explored. The works can be summarized as follows:

(1) To address the issue of poor glucose selectivity of poly(phenylboronic acid) (pPBA) gels, we developed a class of pPBA microgels with high glucose selectivity at a physiological pH, as inspired by the binding of saccharides to proteins in nature for carbohydrate recognition. The strategy behind is to introduce suitable aromatic moieties (perylene bisimides) into pPBA microgels to create specialized chain structures that have perylene bisimides adjacent to the PBA groups.

(2) We developed a class of glucose responsive catalytic microgels composed of Au nanoparticles embedded in PBA-containing polymer microgels. In view of the fact that the mesh size and the hydrophobicity of the polymer gel networks and thus mass transfer process can be tuned in a well-defined manner by the concentration of glucose, glucose was used as an additive to mediate the catalytic chemical reactions with the microgels as catalysts. Upon adding glucose into the reaction media, the model Au-catalytic reduction of hydrophilic 4-nitrophenol was accelerated, while the reduction of relatively more hydrophobic nitrobenzene slowed down. This work may provide a new insight into mimic enzyme catalysis.

(3) By simply stirring the microgel dispersion with copper sulfate, copper was immobilized on a temperature-responsive polymer microgel made of *O*-carboxymethylated chitosan, crosslinked with genipin. The ensuing catalyst was highly active for a model azide-alkyne [3+2]-cycloaddition reaction; the catalytic activity can be tuned in a non-monotonous way via swelling–deswelling transitions of the polymer gels upon change of temperature.

(4) A class of ligand-based temperature-responsive microgels was prepared by copolymerization of oligo(ethylene glycol)methyl ether methacrylate with vinyl modified phosphine ligand. Then palladium was immobilized on the microgel by simply stirring the microgel dispersion with palladium acetate. The ensuing catalyst showed enhanced activity and excellent recyclability in a model Suzuki coupling reaction; the catalytic



Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库